



"REGARDER LOIN, RESTER PROCHE DU TERRAIN"



Quand on est éleveur, on sait que l'eau est une ressource essentielle. La sécheresse de cette année nous l'a rappelé concrètement. Pour les animaux, les fourrages, les cultures et l'équilibre des exploitations, l'accès à l'eau devient un enjeu stratégique.

Le choix de consacrer cette 40^e édition du SPACE à l'eau n'est pas né des événements de cet été. Il avait été anticipé dès fin 2025. C'est l'une des forces du SPACE : être à l'écoute des évolutions de nos filières et mettre en lumière les sujets qui compteront pour l'élevage de demain.

Avec "L'EAU... à la source de l'élevage !", nous voulons ouvrir une réflexion sur une ressource dont la disponibilité, la qualité et les usages prendront une importance croissante. L'évolution du climat renforce la pertinence de cette question.

Derrière l'eau, c'est notre capacité à préparer l'avenir qui est posée. Comment adapter nos systèmes ? Comment continuer à produire dans un contexte climatique qui évolue ? Comment rendre nos métiers attractifs et permettre à de nouvelles générations de s'installer ? Comment rester compétitifs tout en répondant aux attentes de la société ?

Le SPACE permet d'appréhender ces enjeux sous des angles différents, mais toujours à partir de la réalité du terrain. L'innovation, avec les Innov'Space, présente des solutions concrètes pour accompagner les éleveurs. Les concours et présentations d'animaux mettent en valeur le travail des éleveurs, l'excellence génétique et les savoir-faire transmis entre générations.

L'Espace Jeunes rappelle enfin que l'avenir de l'élevage ne se construira pas sans celles et ceux qui choisiront demain d'y travailler et de s'y installer. Le renouvellement des générations est aussi une transmission des savoirs et de l'envie d'entreprendre.

L'agriculture et l'élevage traversent aujourd'hui de profondes transformations et l'évolution du climat risque d'en accélérer le rythme. Face à ces bouleversements la profession agricole doit continuer de s'adapter tout en réaffirmant une vérité : l'alimentation n'est pas une option c'est une nécessité.

Je suis heureux de vous accueillir à Rennes pour cette 40^e édition. Je souhaite que chacun puisse y trouver des idées, des solutions, des rencontres et l'envie de continuer à construire l'élevage de demain.

Bienvenue au SPACE 2026 !

Didier Lucas

Président du SPACE

"Facing the future with our feet on the ground"

All farmers know that water is an essential resource. This year's droughts were a cruel reminder. For animals, fodder, crops, and everything else, access to water has become a strategic concern.

The decision to devote the 40th edition of SPACE to water pre-dates the events of this summer. It was made at the end of 2025. This is one of SPACE's strengths: we pay keen attention to developments within the industry, and shine a light on the topics central to the farms of the future.

With "WATER... the font of farming!", we aim to spark conversations and reflections about this resource and the increasingly important questions of its availability, quality, and use. Climate change only makes these questions more relevant.

Beyond water, we need to prepare for the future. How can we adapt our systems? How can we continue to produce in the face of climate change? How can we attract talent, and allow new generations to found their own projects? How can we remain competitive while meeting society's expectations?

SPACE allows us to look at these issues from another angle, taking real-world conditions into account. The Innov'Space awards and the innovations presented offer tangible solutions for those in the field. The competitions and showcases highlight the hard work of the breeders, genetic excellence, and know-how passed down between generations.

The Youth Area (*Espace Jeunes*) shows that the future of farming will not be built without those who choose this industry for their own future, where generational turnover combines age-old knowledge with fresh new ideas.

The world of agriculture is undergoing a number of profound transformations, and the climate is threatening to move things along faster than expected. These changes mean that we have to continue to adapt with a singular truth in mind: producing food is not an option; it is a necessity.

I am thrilled to welcome you all to Rennes for this 40th edition. I hope that every one of you comes away with new ideas, solutions, acquaintances, and a renewed desire to contribute to the future of farming.

Welcome to SPACE 2026!

Didier Lucas

President of SPACE

Une nouvelle répartition

Travaux obligent, le SPACE 2026 accueille les exposants dans une configuration renouvelée. Le hall 9 n'est pas ouvert cette année, entraînant une redistribution d'une partie des stands dans les autres halls du parc des expositions.

Le principal changement concerne le secteur de l'alimentation et de la nutrition animale. Les entreprises qui occupaient notamment le hall 9 lors des précédentes éditions ont pour beaucoup rejoint le hall 2-3, désormais largement consacré à cette thématique. D'autres secteurs ont également été réorganisés afin de répartir les exposants. Avant de partir à la découverte des stands, mieux vaut donc jeter un œil au nouveau plan du SPACE : certains exposants ont changé de hall, voire d'environnement, par rapport aux éditions précédentes. Une nouvelle cartographie à apprivoiser pour les habitués du salon, mais aussi une occasion de découvrir autrement certains secteurs.

A new layout

Due to the works on site, exhibitors at SPACE 2026 have been welcomed to an all-new configuration. Hall 9 is closed this year, meaning that a number of booths have been shuffled around the Parc des Expositions' other halls.

The biggest change concerns animal nutrition and feed. Most of the companies usually present in Hall 9 over previous editions have moved to Halls 2 and 3, which are now dedicated to these sectors. Exhibitors from other sectors have also been reorganised and redistributed. So before setting off to discover the booths, it might be best to check the new SPACE floor plan: some exhibitors may have changed spots or even halls since last year. The new layout and map may take a while to get used to for regular visitors, but they also present a novel opportunity to discover as-of-yet unknown sectors.



L'EAU, UN ENJEU VITAL POUR L'ÉLEVAGE DE DEMAIN

Le choix avait été fait bien avant l'été. L'actualité lui a donné une tout autre dimension. En décidant de consacrer son Espace pour Demain à la gestion durable de l'eau, le SPACE ne pouvait imaginer, à quel point, sécheresse et canicules viendraient, quelques mois plus tard, placer le sujet au premier rang des préoccupations des éleveurs.

Dans l'Ouest, la question de la disponibilité de l'eau s'est longtemps posée avec moins d'acuité qu'ailleurs. Israël travaille depuis des décennies sur sa réutilisation et sa sécurisation. L'Espagne compose depuis longtemps avec une ressource rare. En France aussi, le sujet concernait d'abord les régions du Sud. Mais la carte est en train de changer. Bretagne, Pays de la Loire et Normandie doivent à leur tour composer avec des périodes de tension plus fréquentes.

Préserver, stocker, sécuriser

En élevage, difficile de faire sans eau. En période de fortes chaleurs, une vache laitière peut boire entre 80 et 130 litres par jour. L'abreuvement représente à lui seul environ 75 % des besoins directs en eau d'un élevage laitier. La question n'est donc pas seulement de consommer moins. Il faut préserver l'eau, la récupérer lorsqu'elle est disponible, la stocker et sécuriser son accès lorsque les besoins augmentent. La Bretagne présente, elle, une particularité : elle dispose de peu de grandes ressources souterraines mobilisables. Face à des précipitations plus irrégulières au cours de l'année, la possibilité de stocker

La ministre de l'Agriculture inaugure le SPACE

La ministre de l'Agriculture est attendue ce mardi 15 septembre au SPACE, à Rennes, pour l'inauguration officielle de cette 40^e édition. Sa venue intervient dans un contexte encore difficile pour les éleveurs, confrontés notamment aux enjeux économiques, climatiques, sanitaires et au renouvellement des générations.

Dans un message adressé en juin lors de la présentation du salon, la ministre soulignait déjà son importance pour la filière : "Après une année éprouvante pour nos éleveurs, ce salon sera l'occasion de porter haut les couleurs de l'élevage français."

Elle mettait notamment en avant la qualité de la production française, sa maîtrise sanitaire, sa génétique et sa capacité d'adaptation. "*Le SPACE donne à voir cette réalité avec une clarté particulière*", estimait-elle, en saluant également l'ouverture internationale du rendez-vous rennais.

Cette visite ministérielle donnera ainsi le coup d'envoi officiel de la 40^e édition.

Water: a vital issue for the farms of the future

The call was made well before this summer. But reality lent it a whole new dimension. When deciding to dedicate its Space for Tomorrow (*Espace pour Demain*) to the sustainability of water, SPACE could never have imagined the droughts and heatwaves that would strike in the months to come, placing the topic at the top of every farmer's list of priorities.

In north-western France, concerns surrounding the availability of water are somewhat newer than in other regions. Israel has been looking into reusing and safeguarding water for decades. Spain has been coping with shortages for a long time. Even elsewhere in France, it was once only the south that needed to worry. But the world is changing. Brittany, Pays de la Loire, and Normandy are all now having to deal with ever-more frequent periods of strain.

Conservation, storage, and safeguarding

Farms cannot function without water. During heatwaves, a single dairy cow can drink between 80 and 130 litres per day. Thus, animals' drinking water consumption alone represent 75% of water usage on dairy farms. It is therefore not simply a question of "using less". It is a question of conserving it, recovering it wherever possible, storing it, and safeguarding its access in the face of rising needs. Brittany is a special case, as it has very few large sources of groundwater available. With increasingly irregular rainfall throughout the year, the ability to store a portion of available water for later use during periods of scarcity is a major avenue that needs to be explored. Reservoir construction projects are on everybody's mind, along with debates concerning their potential size, location, usage, and impact on the environment. These decisions cannot be made by individual farms alone, but require reasoning on a local if not regional scale, combining multiple uses. The goal, however, remains the same: to conserve this precious resource without undermining farmers and their ability to produce in France.

Sharing water for the future

This is the focus of this year's Space for Tomorrow, as decided by SPACE and Brittany's Chamber of Agriculture. The dedicated 250 m² area will play host to 30-something experts and professionals, who will share their experiences, technical solutions, and leads over the 3-day event. And it all begins this Tuesday. At 10.30 am, the first round-table discussion will focus on a complex question: how can we share water resources? Between agricultural requirements, domestic uses, economic activities, and environmental conservation, how can we find a balance and predict upcoming periods of paucity? According to Charles Fossé, a dairy breeder in Ille-et-Vilaine and head of the Space for Tomorrow platform: "the resource has become too rare to claim for ourselves. We all need to put our heads together and come up with shared, collective solutions". These discussions will continue on Wednesday, addressing the "quality of water for one and all", and on Thursday, focusing on the "quality of water in farming".

The Minister of Agriculture visits SPACE

The French Minister of Agriculture will be attending SPACE on Tuesday 15 September for the official opening of its 40th edition. Her presence is much-awaited, especially given the context of economic uncertainty, climate change, health and safety concerns, and generational turnover looming over farmers.

At the presentation of this year's edition in June, the minister underlined the importance of SPACE for the industry: "After a gruelling year for our farmers, the exhibition represents the ideal opportunity to fly the flag of French agriculture".

She made it a point of honour to shine a light on France's production quality, health and safety measures, genetics, and ability to adapt. "SPACE provides a certain clarity with regards to this reality", she explained, saluting the international dimension of the Rennes-based event.

The ministerial visit will mark the official kick-off of this 40th edition.

3 QUESTIONS À CHARLES FOSSÉ

Pourquoi avoir choisi l'eau comme thème de l'Espace pour Demain ?

Nous avons fait ce choix dès cet hiver avec les Chambres d'agriculture de Bretagne. Nous avions alors de l'eau en abondance, mais cela ne garantit pas que nous n'en manquerons pas l'été. Avant, nous avions de l'eau en hiver, au printemps et à l'automne et pouvions produire des fourrages sur une plus grande partie de l'année. Aujourd'hui, nous sommes presque confrontés à deux saisons, été et hiver. Après 2022, puis 2025 et 2026, la sécheresse n'est plus exceptionnelle. Le Giec nous alerte : il faut nous adapter.



Qu'est-ce que cette nouvelle donne change pour les éleveurs ?

Elle nous oblige à changer notre façon de penser. Nous avons longtemps considéré que faire des stocks coûtait cher et que, s'il nous en manquait, nous pourrions en acheter au voisin. Mais lorsque la Bretagne manque de fourrage, le voisin, même lointain, n'en a pas forcément non plus. Nous n'avons plus de solution de repli. Il faut donc anticiper : constituer des stocks, limiter les gaspillages, récupérer l'eau de pluie, sécuriser l'abreuvement... L'irrigation devient également un levier.

Les solutions doivent-elles aussi être pensées collectivement ?

Oui. Sur le stockage notamment, nous devons réunir l'ensemble des parties prenantes. Une réserve peut répondre aux besoins de l'agriculture, mais aussi à ceux de l'eau potable, des entreprises ou de la lutte contre les incendies. La ressource est trop précieuse pour raisonner chacun de son côté. Nos tables rondes doivent permettre aux éleveurs de repartir avec des solutions concrètes, mais aussi de réunir agriculteurs, experts et responsables politiques pour avancer collectivement à l'échelle des territoires.

Charles Fossé, éleveur en Ille-et-Vilaine et responsable de la plateforme de l'Espace pour Demain.

Charles Fossé, a dairy breeder in Ille-et-Vilaine and head of the Space for Tomorrow platform.

Jacques Jaouen, une figure qui a compté dans l'histoire du SPACE

Le SPACE rend hommage à Jacques Jaouen, disparu le 4 août dernier. Ancien président de la Chambre régionale d'agriculture de Bretagne, il a été administrateur du SPACE, accompagnant ainsi le développement du salon (créé par les agriculteurs pour les agriculteurs) au service des professionnels de l'élevage.

Président de la Chambre d'agriculture du Finistère de 2001 à 2013, puis de la Chambre régionale de Bretagne de 2007 à 2019, Jacques Jaouen a occupé des responsabilités majeures dans l'agriculture bretonne. Attaché à l'élevage, à la génétique et au développement des exploitations, il défendait une agriculture capable d'évoluer tout en conservant son ancrage territorial et humain.

Il fut aussi l'un des artisans de la création d'Agriculteurs de Bretagne en 2012, dont il devint le président fondateur, avec l'objectif de mieux faire connaître les réalités agricoles et de favoriser le dialogue avec la société.

Président du SPACE depuis 2025, Didier Lucas avait eu l'occasion de côtoyer Jacques Jaouen dans les instances professionnelles et au sein du salon. Il retient notamment sa dimension humaine et sa capacité à privilégier le collectif : "*Jacques était un homme profondément humain, à l'écoute et toujours dans la recherche du collectif. Il avait cette capacité à défendre ses convictions tout en restant ouvert au dialogue. Il laisse le souvenir d'une personnalité engagée.*"

Par son engagement au SPACE comme dans ses autres responsabilités, Jacques Jaouen aura contribué à accompagner les évolutions de l'agriculture bretonne et à faire vivre le dialogue au sein des filières.

SPACE INFOS / Rédaction (Editorial Team) : Arnaud Marlet /
Traduction (Translation) : Jade-Roxanne Garnham /
Maquette (DTP) : Hervé Chéri

3 questions for Charles Fossé

Why did you choose water as the main topic for the Space for Tomorrow?

The decision was actually made last winter, alongside Brittany's Chambers of Agriculture. We had an abundance of water at the time, but we couldn't know if there would be shortages come summer. We used to have a lot of water in the winter, spring, and autumn, and could produce fodder most of the year. Now, it's as if there are only 2 seasons: summer and winter. After the droughts in 2022, 2025, and now 2026, droughts are no longer a rarity. The Intergovernmental Panel on Climate Change has issued a warning: we're going to need to adapt.

What does this mean for farmers?

It means we need to change the way we think. For too long, we have deemed that storing water would be too expensive, and that if we had to, we could always just buy some from a neighbour. But if Brittany is lacking in fodder, then our neighbouring regions are probably lacking too. There is no more back-up plan. So we need to preempt the issue by storing what we can, limiting waste, collecting rainwater, and ensuring we have drinking water for our animals. Irrigation is also an avenue we should consider.

Will the solutions necessarily be the fruit of collective ideas?

Yes. Especially in terms of storage, we need to bring together all the parties concerned. A reserve may work for agricultural needs, but it can also help provide drinking water for people and companies, or water used to fight fires. It is too precious a resource for us to be selfish in our reasoning. Our round-table discussions need to allow farmers to come away with tangible solutions, but they also need to bring farmers, experts, and politicians together so that we can move forward on a larger scale with a larger scope.



Jacques Jaouen, an eminent figure in the history of SPACE

SPACE would like to pay tribute to Jacques Jaouen, who passed away on 4 August. He was not only the former president of Brittany's Regional Chamber of Agriculture, but also an administrator at SPACE, where he contributed to the development of the exhibition (created by farmers, for farmers) in service of farming professionals.

As president of Finistère's Chamber of Agriculture from 2001 to 2013, and of Brittany's Regional Chamber of Agriculture from 2007 to 2019, Jacques Jaouen fulfilled a lot of duties for Breton agriculture. With his fondness for animal husbandry, genetics, and helping farmers expand their operations, he championed a vision of agriculture that could evolve while retaining its local, human ties.

He helped to create – and became the founding president of – the *Agriculteurs de Bretagne* non-profit organisation in 2012, whose objective was to raise awareness surrounding the realities of farming and encourage discussions with the public.

As the president of SPACE since 2025, Didier Lucas was fortunate enough to rub shoulders with Jacques Jaouen both at and outside of the exhibition. He recalls his humanity and its ability to work alongside everyone: "Jacques was profoundly people-focused, always ready to listen, and look out for his fellow farmers. He knew how to defend his own convictions while remaining open-minded. He will be remembered for his dedication to people".

In both his commitment to SPACE and his other responsibilities, Jacques Jaouen helped shape and support the development of agriculture in Brittany, and fostered communication between and within its sectors.

LA ROUGE DES PRÉS À L'HONNEUR

Après une édition 2025 marquée par un contexte sanitaire exceptionnel et des concours maintenus au prix d'un protocole drastique, le ring vert retrouve cette année des conditions plus sereines. Pour cette 40^e édition, le SPACE reste plus que jamais vigilant sur la sécurité des animaux accueillis et met à l'honneur la Rouge des Prés. Emblématique de l'Ouest, rustique et docile, cette race allaitante se distingue par son grand gabarit et ses qualités maternelles. Dès 13 h, 74 animaux participeront au Concours National, point d'orgue d'une journée consacrée aux races à viande.



Vautour est prêt pour le ring ! Cet après-midi, Mathieu présentera son jeune taureau Rouge des Prés au concours national de la race.

Vautour is ready for the ring! This afternoon, Mathieu will present his young bull at the National Maine-Anjou Competition.

Maine-Anjou in the spotlight

Following the exceptional situation in 2025 in terms of animal health, which enforced strict measures if the competitions were to go ahead, the conditions in the green show ring have been relaxed this year. For this 40th edition, SPACE remains ever-vigilant with regards to the safety of the animals present, giving pride of place to the Maine-Anjou.

Now also known as the Rouge des Prés, this hardy yet docile breed is emblematic of north-western France and stands out for its large build and maternal qualities. As of 1.00 pm, 74 animals will take part in the National Competition, as the climax of a day devoted to meat breeds.



L'ART DE MANIER CULTURE ET AGRICULTURE

Hier soir, le SPACE a quitté quelques heures le parc des expositions pour investir un lieu plus inattendu : la Rotonde de l'Opéra de Rennes. Élus locaux, partenaires et représentants du monde agricole s'y sont retrouvés pour la soirée Prélude, prélude justement à l'ouverture de la 40^e édition du salon. Parmi eux, Sébastien Sémeril, vice-président de Rennes Métropole chargé du développement économique, mais aussi les représentants des trois actionnaires du SPACE : Rennes Parc Expo, la Chambre d'agriculture de Bretagne et la FRSEA-JA. Didier Lucas, président du salon, en a profité pour livrer sa vision du SPACE des prochaines années. Après 40 éditions, le salon regarde donc déjà devant lui. Une manière de rappeler qu'au SPACE, on ne se contente pas de regarder l'avenir : on le cultive.

Putting the "culture" in agriculture

Last night, SPACE left the bounds of the Parc des Expositions for a few hours and headed to a more unexpected venue: the Rennes Opera House. Local councillors, partners, and representatives from the world of agriculture came together for the Prelude gala, raising the curtain before the opening of the exhibition's 40th edition. The guest list included Sébastien Sémeril - Vice-President of Rennes Métropole and head of economic development - as well as representatives from 3 of SPACE's shareholders: Rennes Parc Expo, Brittany's Chamber of Agriculture, and the Jeunes Agriculteurs de Bretagne (young farmers of Brittany) syndicate under the regional federation of agricultural trade unions (FRSEA-JA). Didier Lucas, President of SPACE, took a moment to speak about his vision for the exhibition in the coming years. After 40 years, SPACE is already well-versed in looking ahead. A subtle reminder that SPACE is not just about facing the future, but about cultivating it.

ANTEA

Automotrice nouvelle génération



Autonome



Semi-autonome

À DÉCOUVRIR
Stand
KUHN
D24

IL Y A DU AURA DANS ANTEA

be strong, be **KUHN** *soyez fort, soyez KUHN

www.kuhn.fr

